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      	1-PROJECT CONCEPT



Guangzhou is a modern city, in permanent evolution and expansion.

The project of the new Guangzhou Museum that will exhibit in particular elements of the city history, leads us to consider the history of the foundation of the city, in relation with it’s further development.

The actual Zhenhai museum, in Yuexiu parc, with it’s simple and pure form, and it’s osmosis with the parc that surrounds it, is a source of inspiration.

Located in the north of the historical axis of the city, the museum and it’s parc are marking elements of the history of the city and it’s creation.

In the parc, a monumental statue celebrates Guangzhou’s legend. It represents the five rams, symbols of the immortals that brought rice and prosperity to the city.



-----



The site of the new museum, installed on the new city axis, nearby Pearl river, benefits from similar conditions with the existing museum.

This new 12km axis is marked by the presence of Canton tower in the north of the site, and three projects of museums, including an art museum and a science museum that will face the new Guangzhou city museum.

The site dedicated to the future city museum has already exceptional qualities.

It is occupied by Chigang pagoda, historical monument surrounded by a vaste green space which exuberant nature is stimulated by the climat.

The museum’s project is implemented in the southern part of the site.

It is precisely wedged on the limits of the construction plot, on it’s four sides and it’s height. It lean on the city to open itself to the green parc.

The volume is hollowed in the west, to house the semi-basement substation, which visual impact is thus limited.



The architecture of the project takes it’s inspiration in reference with the traditional museum transposed into modernity.

It is fine, elementary and efficient, in order to generate the largest amount of surface for the artworks the museum and the visitors.

It’s architecture is pure, modern, opened and transparent. It creates public spaces for the visitor both inside, at every level and outside on the covered galleries, the big terrasses, and the roof.



An opened structure with large spans defines a set of superimposed platforms that generate large free plans closed by glass facades.

They continue on the outside, forming wide external covered gangways around the museum spaces. The glass façades, transparent from floors to ceilings let the gaze free and merge the outside and the inside.

The roof of the museum becomes a space for the public offering a panoramic view on the city.



-----



FIGURE



The architecture of the project takes it’s inspiration in reference with the traditional museum transposed into modernity.

It is fine, elementary and efficient, in order to generate the largest amount of surface for the artworks the museum and the visitors.

It’s architecture is pure, modern, opened and transparent. It creates public spaces for the visitor both inside, at every level and outside on the covered galleries, the big terrasses, and the roof.



An opened structure with large spans defines a set of superimposed platforms that generate large free plans closed by glass facades.

They continue on the outside, forming wide external covered gangways around the museum spaces. The glass façades, transparent from floors to ceilings let the gaze free and merge the outside and the inside.

The roof of the museum becomes a space for the public offering a panoramic view on the city.
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ARCHITECTURE



The architecture of the museum is very opened and let the landscape penetrate it. The limit exists physically but it becomes light, openable.

The garden and Chigang pagoda are an integral part of the Museum.

The luxuriance of the garden will be maintained, as it’s savage an mysterious character, like a piece of nature in the very centre of the city.

It will be developed to create a botanical garden with floral species, new varieties of plants, forming a botanical collection, identified and captioned, like artworks of the Museum. 



By it’s density, the garden is the indispensable hyphen between the Museum and the Pagoda.

Together they create an extraordinary place, a new image of the City and it’s history. 







Location : Guangzhou, China

Design year : Competition, non prize winner 2015

Client :  Administration of Culture, Press, Publication, Radio and Television of Guangzhou municipality

Architects : 

Anne Lacaton & Jean Philippe Vassal 

with, Cloé Cazade chief project, Liang Ma architect 3D, Zhen Ren, Arthur Julien, Zhang Yuansheng collaborators

Rebecca Digne and Justine Emard, films 

Sébastien Lecaille, model 

Program : 

Exhibition rooms, collection storehouse, administration, library data center, research laboratories, restaurant, amphitheater, shops, garden 

Size : 79 705 sqm

Cost : 12 milliards RMB Yuan


      

      
      	1-CONCEPT DU PROJET



Le site du nouveau musée, implanté sur l'axe de la ville future, près de la rivière Perle, présente des conditions similaires à celle du musée historique.

Ce nouvel axe de 12 km est marqué par la présence de la Tour de Canton, au nord et 3 projets de musées dont le musée des arts et le musée des sciences, qui feront face au musée de la Ville.

Le terrain dédié au futur musée de la Ville offre déjà une qualité extraordinaire. 

Il est occupé par la Pagode de Chigang, monument historique, entourée d'un vaste espace vert d'une nature exubérante stimulée par le climat.

Le projet du Musée s'installe sur la partie la plus au sud du terrain.

Il se cale exactement sur les limites constructibles de la parcelle, sur ses quatre côtés et en hauteur, et s’adosse à la ville pour s’ouvrir sur la végétation du parc. Le volume est évidé, à l'ouest, pour loger la station électrique semi-enterrée, dont l'impact visuel sera ainsi limité.



-----



L'architecture s'inspire de la référence au musée traditionnel transposé dans la modernité. Elle est fine, élémentaire et efficace, pour générer le plus grand nombre de mètres carrés- pour les oeuvres, le musée et  les visiteurs.

C’est une architecture pure, moderne, ouverte et transparente, qui créé de l’espace public pour le visiteur à l’intérieur, à chaque niveau, autant qu'à l'extérieur sur les galeries couvertes, les grandes terrasses, et la toiture. 



Une structure ouverte de grande portée, définit une série de plateformes superposées qui créent de grands plateaux libres fermés par des façades vitrées. Elles se prolongent à l'extérieur, formant de larges coursives couvertes autour des espaces museaux et les façades vitrées, du sol au plafond, laissent s'échapper la vue et créent une fusion entre le dehors et le dedans.

Le toit du musée devient un espace pour le public offrant des vues panoramiques sur la ville.



-----



FIGURE



La structure est habitée par une figure, une statue, qui occupe les volumes.

Elle représente les cinq béliers symboles de la fondation de la ville de Guangzhou.



La statue traverse, occupe, envahit le bâtiment tout en laissant des espaces libres nécessaires à l'installation du programme. Elle définit l'espace, créé des volumes, on peut la traverser et y découvrir des ambiances particulières, des obscurités, des vides...

Sa présence est forte mais la perception est fragmentaire à chaque niveau du musée, du sous-sol au toit terrasse. 



Sa démesure rend la figure abstraite. Elle trouble l'échelle de l'architecture et transcende la structure. 

Cette sensation nous a été fortement inspirée par les images de la fabrication de la Statue de le Liberté dans l'atelier du sculpteur Bartholdi à Paris. 



La statue des béliers, structure conceptuelle du projet,  ré-interprète la légende dans une vision contemporaine.

Elle renvoie aussi à la question de l'icone en architecture.

Ici, ce n'est pas l'architecture elle-même qui fait icone par une forme expressive ou extravagante



L'architecture du Musée est simple, lisible, non formelle. L'icone se crée par la figure qui l'occupe.

Sans ambiguité.



-----



ARCHITECTURE



L'architecture du musée est très ouverte et laisse entrer le paysage à l'intérieur. La limite existe physiquement mais elle devient légère, ouvrable. 

Le jardin et la Pagode Chigang font partie intégrante du Musée. 

Le jardin sera maintenu dans sa luxuriance, dans son caractère sauvage et mystérieux, comme un morceau de nature en plein milieu urbain.

Il sera développé pour créer un jardin botanique avec des espèces florales, de nouvelles variétés de plantes, formant une collection botanique, identifiée et légendée, comme des pièces du Musée. Le pont Haizhu sera installé dans la partie Nord-Est du parc. Posé sur une série de poteaux il marque l’entrée du parc et devient visible depuis la rue Yizhou.



Par sa densité, le jardin crée le trait d'union indispensable entre le Musée et la Pagode.

L'ensemble fabrique un lieu extraordinaire et un nouvel imaginaire de la Ville et de son histoire.







Site : Guangzhou, Chine

Date : Concours non lauréat 2014

Client :  Administration of Culture, Press, Publication, Radio and Television of Guangzhou municipality

Architectes : 

Anne Lacaton & Jean Philippe Vassal 

avec, Cloé Cazade chef de projet, Liang Ma architecte 3D, Zhen Ren, Arthur Julien, Zhang Yuansheng architectes collaborateurs

Rebecca Digne et Justine Emard, films 

Sébastien Lecaille, maquette

Programme : 

Salles d’expositions, réserves des collections, administration, bibliothèque, centre de recherche, restaurant, amphithéâtres, boutiques, jardins

Surface : 79 705 m2

Coût : 12 milliards RMB Yuan




      

    


  



